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 اجازه ندهیم 
 ویروس وارد 

نیروهاى مسلح شود 

مراسم تکریم و معارفه دادستان 
نظامی جدید استان تــهران بـــرگزار 
شد، در این مراسم ضمن تقدیر از 
زحمات غلامعباس ترکی، دادستان 
سابق نظامی تهران، ناصر سراج به 
عنوان دادستان جدید نظامی تهران 
معرفی شد. ناصر سراج عنوان کرد: 
نیروهاى مسلح ما رکن رکینی از نظام 
هستند که نقش بسزایی در پیروزى و 
حفظ انقلاب داشته اند. به دنبال این 
هستیم که اجازه ندهیم ویروس وارد 
نیروهاى مسلح شود و پیشگیرى را 
انجام دهیم و اگر ویروس وارد شد قطعا 
با شدت برخورد خواهیم کرد و اجازه 
نمی دهیم براى یک نفر از نیروى مسلح 
ما مشکلی ایجاد شود. همه هم و غم ما 
این است که ترک فعل را جدى بگیریم 
و باید ترک فعل ها بررسی شود. وى 
گفت: اهم برنامه هاى ما اجراى قانون 
و فرامین مقام معظم رهبرى است. 
پیشگیرى را در دستور کار قرار دادیم 
تا دشمن نتواند در نیروهاى مسلح 
نفوذ کند. اجازه نمی دهیم نیروى 
ناباب وارد نیروهاى مسلح ما شود. 
در زمینه ترک فعل باید از نیرویی که 
کار نمی کند توضیح بخواهیم. ما ادامه 
دهنده کار دادستان هاى قبلی هستیم.

صدور کیفرخواست 
براى ۱0 نفر در پرونده 

سقوط هواپیما

دادستان سابق نظامی استان تهران 
گفت: براى ۱۰ نفر از مسئولانی که در 
حادثه سقوط هواپیماى اوکراین دخیل 
 بودند کیفرخواست صادر شده است. 
غلام عباس ترکی  درباره سلامت نیروهاى 
مسلح گفت: سازوکارهاى دقیق هم در 
جذب نیروهاى مومن و هم بازرسی، 
حفاظت، عقیدتی ســـیاسی و اشـراف 
کاملی که سازمان نیروهاى مسلح دارد به 
همراه رسیدگی هاى قضایی این سلامت 
را تضمین کردند دادستان سابق نظامی 
استان تهران اظهار کرد: قانونگرایی و 
حرکت در چارچوب عدله مهمترین اقدام 
ما بود همچنین رعایت اصول حرفه اى به 
ویژه حفظ اسرار نیروهاى مسلح در کنار 
حمایت قانونی از اقتدار نیروهاى مسلح 
براى مقابله با ارازل و اوباش در سرلوحه 
برنامه هاى ما بوده است هم چنین اهتمام 
به کشف جرایم بصورت فعال، همکارى 
میان بخش هاى نیروهاى مسلح و امنیتی 
جزو برنامه هاى ما بوده است هرکجا 
جرایم عمدى بوده است ما سختگیرانه 
وارد عمل شدیم. دادستان سابق نظامی 
استان تهران  گفت:بکارگیرى نیروهاى 
جوان و انقلابی در دادسراى نظامی 
از جمله مهمترین برنامه هاى ما بود.  
افزایش نظارت بر ضابطان، ورود زود 
هنگام در حوزه حقوق عامه از جمله 

اقداماتی بودند که دنبال شد.
  هیچ حرف مگویی در دولت وجود نداشته و ندارد

سیلی زدن به سرباز، 
 سیلی زدن به 
امنیت ملی است

سخنگوى ارشد نیروهاى مسلح گفت: 
در هیچ جاى دنیا درباره مباحث امنیتی 
به این شکل که برخی دوستان صحبت 
می کنند، سخن گفته نمی شود از سوى 
دیگر برخی سخن از مناظره در این خصوص 
می زنند مگر امنیت ملی جاى مناظره است؟ 
بسیار متاسفم براى کسی که با تبلیغ راى 
مردم را جلب و خود را امین می داند بعد به 
سرباز سیلی می زند، سیلی زدن به سرباز 
سیلی زدن به امنیت ملی کشور است. 
سردار شکارچی  ادامه داد: آن اتفاقاتی که 
در بابل رخ داد نیز در شان ایران نبود و کسی 
حق ندارد حتی با عنوان بازپرس رفتارى 
نامناسب با سربازان داشته باشد، البته به ما 
قول رسیدگی داده بودند و ما از روند برسی 
این موضوع گله مندیم. سخنگوى ارشد 
نیروهاى مسلح  افزود: نمایندگان مجلس 
که خود قانون گذار هستند چگونه قانون را 
زیر پا گذاشته و به سربازان سیلی می زنند. 
سردار شکارچی گفت: کسی با دست اندازى 
به امنیت و قدرت بازدارندگی کشور نباید به 
دنبال پیروزى در انتخابات باشد مردم نیز 

باید این مهم را مدنظر قرار دهند.

آرمان ملی: دویست و پانزدهمین جلسه ستاد هماهنگی اقتصادى دولت روز سه شنبه 
به ریاست رئیس جمهور برگزار و در این جلسه رئیس کل بانک مرکزى به عنوان رئیس 
دوره اى گروه ۲۴ گزارشی از جلسه این گروه که روز دوشنبه با حضور وزیران اقتصاد و دارایی 
و روساى بانک مرکزى ۲۸ کشور جهان و روساى صندوق بین المللی پول و بانک جهانی 
تشکیل شد، ارائه کرد. ایسنا نوشت،گزارش گروه ۲۴ حاکی از اثرات شدید اقتصادى کرونا 
بر اقشار کم درآمد جامعه و ایجاد فقر و بیکارى و همچنین مشکلات جدى کشورهاى عضو 
در تامین واکسن مورد نیاز است. به گفته رئیس کل بانک مرکزى، در مقایسه با رشد منفی 
تولید در اکثر کشورهاى جهان، عملکرد جمهورى اسلامی ایران در سال گذشته در مدیریت 
آثار کرونا و مثبت کردن نرخ رشد تولید، به رغم فشارهاى مضاعف تحریمی، ممتاز ارزیابی 
شده است. رئیس جمهور در این جلسه با بیان اینکه حمایت از معیشت مردم همواره اولویت 
دولت تدبیر و امید بوده است، گفت: دولت در سال ۱۳۹۹ طرح هاى حمایتی مختلفی را 
اجرا کرد و در بودجه سال ۱۴۰۰ نیز منابع قابل توجهی براى این امر اختصاص یافته است. 
رئیس جمهور با اشاره به اینکه دولت در آستانه ماه مبارک رمضان براى گروه هاى آسیب 
پذیر بسته معیشتی تدارک دیده است، افزود: این کمک ها تداوم خواهد یافت تا دولت 

در برابر تکانه هاى اقتصادى یارى گر مردم باشد و مردم عزیز، بالاخص اقشار آسیب پذیر 
اطمینان خاطر داشته باشند که دولت هیچگاه آنها را فراموش نکرده و نخواهد کرد.  در 
ادامه این جلسه طرح پیشنهادى »سامانه الکترونیکی نظام بانکی کشور در زمینه کارت 
اعتبارى« مورد بررسی قرار گرفت. رئیس جمهور با قدردانی از اقدامات انجام شده در طول 
یکسال گذشته براى آماده سازى بستر ارائه تسهیلات بانکی با استفاده از کارت اعتبارى، 
گفت: بی شک الگوى تسهیلات دهی نظام بانکی کشور نیز تغییر می کند که امید است با 
آماده سازى سامانه امضاى دیجیتال در نظام بانکی گام جدیدى در راستاى رونق بازار و 
افزایش تولید و راهبرد کلی ساماندهی نظام الکترونیک کشور توسط نظام بانکی برداشته 
شود. روحانی افزود: با اجراى این طرح گشایش مهمی براى تولیدکنندگان در زنجیره تامین 
صورت خواهد گرفت و هزینه تامین مالی براى تولید کاهش قابل توجهی خواهد یافت که 
یکی از مصادیق بارز مانع زدایی از تولید در آغاز سال ۱۴۰۰ خواهد بود. همچنین در این 
جلسه رئیس سازمان بورس گزارشی از وضعیت بازار سرمایه درسال ۱۳۹۹ و تحلیل عوامل 
نوسان در این بازار ارائه نمود و برنامه هاى این سازمان را براى ثبات بخشی به بازار و تداوم 

تامین مالی تولید از طریق بازار سرمایه، تشریح کرد.

سـرمقــاله

سند همکارى ایران و چین یک روند عادى در دیپلماسی است و در 
گذشته و در دولت اصلاحات نیز ایران سندى مشابه را با هندوستان به 
امضا رسانده است که به تاریخ سال ۲۰۰۳ بود و در آن برهه زمانی رئیس 
جمهورى کشورمان نیز به آن کشور سفر کرده و نخست وزیر هند نیز در 
همین راستا به تهران آمد و در نهایت سند همکارى هاى بلندمدت ایران 
و هندوستان به امضا رسید. باید توجه کرد که سند همکارى میان ایران 
و چین الزام آور نیست و طرفین درخواست ها و نوع همکارى خود را براى 
بلندمدت اعلام می کنند و در صورت موافقت طرف مقابل به مرحله اجرا 
خواهد رسید. ایران ۱۰ سال پیش نیز یک سند مشابه با روسیه نیز به امضا 
رساند و هیچ ضررى نیز این سندها تا امروز به کشور وارد نکرده است بلکه 
نقشه راه را براى همکارى ها ترسیم کرده است. ایران در پیش از انقلاب 
اسلامی نیز چنین سندهایی را با کشورهاى غربی نهایی کرده است و این 
امر تازه اى نیست و نمونه اى از آن با ایالات متحده بود که سال گذشته و در 
زمان دولت دونالد ترامپ، این کشور آن را لغو کرد. ایران نیز بر اساس همان 
سند همکارى به دیوان بین المللی لاهه شکایت کرد زیرا آنها در گذشته 
مواردى را پذیرفته بودند و امروز آنها را مخدوش کرده اند. باید توجه داشت 
که سندهاى همکارى یک چارچوب همکارى را تعریف می کنند و بسته به 
اراده طرفین وارد فاز اجرایی می شوند و این گونه نیست که چیزى بر کشور 
ما تحمیل شده باشد. برخی شائبه ها در همین چند روز شنیده می شود که 
عنوان می شود بهتر بود ایران در زمان و شرایط غیرتحریمی این سند را با 
چین به امضا می رساند که جاى تامل دارد. ایران از ابتداى انقلاب اسلامی 
در شرایط تحریم بوده و هیچ گاه چنین فرصتی وجود نداشته است تا 
سندهاى همکارى خود را در شرایط غیرتحریمی تنظیم کند. ایران زمانی 
می تواند منافع ملی خود را ارتقا دهد و دستاوردهاى بیشترى به دست 
آورد که یک رقابت بین قدرت هاى بزرگ ایجاد کنیم. اگر ایران همواره به 
سمت یک قدرت سوق پیدا کند، آن کشور این شرایط را به دست می آورد 
تا امتیازات بیشترى از ایران کسب کند اما در شرایط رقابتی این ایران است 
که می تواند بیشترین منافع را کسب کند. غرب زمانی با ایران به شکل 
مناسب رفتار می کند که یک رقیب جدى براى خود در عرصه ایران ببیند 
و این باور در آنها ایجاد شود که در غیاب آنها ایران می تواند از طرف هاى 
دیگر منافعی به دست آورد. چنین مدلی همواره در مورد هندوستان صادق 
بوده، به این شکل که سیاست موازنه مثبت را در پیش گرفته و شرق و 
غرب را همواره به زمین بازى کشانده و با هر دو طرف قراردادهایی به امضا 
رسانده است و با سیاست خوب هیچ گاه این توازن را از دست نداده است. 
باید توجه داشت که امضاى سند همکارى با چین به این معنا نیست که 

ایران تمایل ندارد با رقباى چین چنین سندهایی را امضا نکند.

ایران می تواند با رقبای چین همکاری کند

محسن روحی صفت
  دیپلمات پیشین ایران 

در مالزی

یـــادداشت

شبکه هاى اجتماعی عوامل مهمی براى تبلیغات انتخاباتی هستند، 
یعنی اگر شبکه هاى اجتماعی یا وسایل ارتباطات جمعی نباشند، 
انتخاباتی برگزار نمی شود. مسأله مهم این است که آن انتخابات چگونه 
انتخاباتی است، چه کیفیتی دارد، مردم تا چه حد در آن نقش دارند، 
تا چه حد جدى است، فرآیند انتخابات تا چه حد دموکراتیک است و 
وسایل ارتباطات جمعی تا چه حد به آگاه کردن مردم تعهد دارند. 
بنابراین سیستم انتخابات، آزادى موجود، احزاب آزاد، آزادى هاى 
شهروندى، وجود نهادهاى مدنی یا تاریخچه انتخابات است که در واقع 
زمینه ساز گرم بودن یا نبودن انتخابات است. باید دید سیستم انتخابات 
چقدر نماینده افکار عمومی بوده و صداى مردم هستند. رونق دهنده 
اصلی به کوره انتخابات این عوامل است. انتخابات یک فرآیند است و از 
جایی خاص شروع نمی شود تا در نقطه اى خاص تمام شود. زمینه ها، 
پارادایم ها، اندیشه ها، رقابت و بسیارى عوامل باید براى برگزارى 
انتخابات وجود داشته باشد. در نهایت شبکه هاى اجتماعی و رادیو 
و تلویزیون به میدان می آیند. اینها نشان دهنده موفق بودن یا نبودن 
انتخابات است. شبکه هاى اجتماعی معجزه نمی کنند. نمی توانیم 
انتظار داشته باشیم که شبکه هاى اجتماعی یا حتی وسایل ارتباطات 
جمعی مانند صداوسیما یا روزنامه ها معجزه کنند. معجزه آزادى هایی 
است که مردم در ذهن و اندیشه خود داشته و تجربه کرده اند. گذشته 
چراغ راه آینده است. مردم در انتخابات تا چه اندازه احساس کرده اند، 
فردى که انتخاب شد، به نظرات آنان اهمیت داد و اندیشه هاى آنان 
را پیاده کرد. این مسائل امورى مهم است. شبکه هاى اجتماعی مانند 
سازمان رادیو و تلویزیون، روزنامه یا بنگاه مطبوعاتی نیست که تعدادى 
افراد با هدف، اندیشه، سیاست و زدوبند در آن برنامه ریزى کنند. شبکه 
اجتماعی ابزارى در اختیار مردم است. شاید اگر بخواهیم اهمیت 
شبکه هاى اجتماعی را مورد بررسی قرار دهیم، بیشتر از این جهت 
می توان بدان پرداخت که این رسانه ها اجازه می دهند، کاربران به 
تولید کنندگان خبر تبدیل شوند. به دلیل سانسور و فیلترى که از نگاه 
مردم در رسانه هاى گروهی و جمعی وجود دارد، تبادل اطلاعات میان 
مردم اهمیت پیدا می کند. اگر مردم احساس کنند وسایل ارتباطات 
جمعی نماینده افکار عمومی نبوده، قادر به برآورده کردن خواسته  و 
سلیقه آنها نیستند، آن زمان به چنین ابزارى پناه آورده و اطلاعات را 
میان خود رد و بدل می کنند. شبکه هاى اجتماعی در انتخابات گذشته 
نقش بسیار مهمی داشتند، زیرا یک حس نسبی وجود آزادى را به وجود 
می آورند. به هیچ عنوان نمی توان گفت از دهه هاى پیشین تاکنون 
برگزارى انتخابات ها صد درصد مطلوب بوده است، اما در دوره هایی 
مردم کم و بیش به فردى که افکار آنها را نمایندگی می کند، راى 
داده اند. انتخابات هاى گذشته نشان داده است، کمتر رئیس جمهور 
یا نماینده اى توانسته به وعده هایی که داده عمل کند و مردم با او 
خوشبین باشند. فضاى انتخابات جارى فضایی متفاوت از انتخابات هاى 
گذشته است. شایعاتی نیز وجود دارد که تعدادى گروه ها انتخابات را 
نفی می کنند. بنابراین وضعیت تفاوت پیدا کرده و شبکه هاى اجتماعی 
نمی توانند معجزه کنند. صداوسیما و مطبوعات نیز نمی توانند معجزه 
کنند، مگر اینکه در اصل انتخابات تغییرى رخ بدهد تا انتظار انتخاباتی 
پررنگ و پر استقبال را داشته باشیم. کوتاه سخن آنکه هیچ شبکه 
اجتماعی و رسانه اى معجزه نمی کند. تنها معجزه واقعی وجود یک 
دموکراسی نیرومند و ریشه دار، نهادهاى نیرومند دموکراتیک، 
فرآیندهاى عقلانی در انتخابات و عبرت گرفتن از انتخابات هاى 
گذشته است. انتخابات امرى بسیار پیچیده، نهادى، تاریخی، تجربی، 
سازمانی و عمل گرایانه  است. عده اى شعارزده هستند و باور دارند حتما 
باید حضور پیدا کنند اما مگر این افراد چند درصد هستند؟ اکثریت 
مردم فکر می کنند، گذشته را ارزیابی می کنند، تجربیات را ارزیابی 

می کنند و به همین علت در انتخابات پیش رو کار دشوار خواهد بود.

حس آزادی مردم از شبکه های اجتماعی 

اسماعیل قدیمی
استاد دانشگاه

 دیدار ظریف 
با همتای قرقیزستانی اش

وزیر امور خارجه کشورمان در دومین مرحله 
از سفر به ۴ کشور آسیاى مرکزى در بیشکک با 
روسلان کازاکبایف وزیر امور خارجه قرقیزستان 
دیدار و در خصوص موضوعات دوجانبه، همکارى ها 
منطقه اى و موضوعات بین المللی گفت وگو و تبادل 
نظر کرد. محمد جود ظریف با تبریک برگزارى موفق 
انتخابات اخیر ریاست جمهورى در قرقیزستان 
و همچنین عید نوروز، به روابط عمیق، تاریخی و 
فرهنگی کشورمان با مردم منطقه اشاره کرد و با  
تاکید بر متناسب نبودن حجم روابط اقتصادى - 
تجارى فی مابین با ظرفیت هاى موجود،  خواستار 
استفاده از امکانات گسترده موجود براى ارتقاى 
سطح همکارى ها به ویژه در حوزه هاى فنی - 
مهندسی، راهسازى، سد سازى، احداث نیروگاه هاى 
حرارتی،  خورشیدى و آبی، حمل و نقل و ترانزیت 
شد. ظریف با اشاره به برخی موانع توسعه همکارى 
هاى دو کشور از جمله ویروس کرونا و همچنین 
ویروس تحریم هاى یکجانبه، غیرقانونی و ظالمانه 
آمریکا،  ابراز امیدوارى کرد با انجام واکسیناسیون 
این همه گیرى پشت سر گذاشته شود و همچنین 
ویروس تحریم نیز با انجام تعهدات ایالات متحده 
برطرف و امکان انتفاع دو کشور از همکارى هاى 
فی مابین خصوصا در حوزه هاى اقتصادى و تجارى 

را فراهم تر سازد.

 کرونا از نگرانی های 
جدی انتخابات 

سخنگوى ستاد انتخابات کشور با تشریح اینکه 
همه مقدمات براى برگزارى انتخابات در خرداد 
ماه سال جارى فراهم شده است، گفت: یکی از 
نگرانی هاى جدى در این حوزه موضوع کروناست که 
در این عرصه دستورالعمل هاى بهداشتی لازم جهت 
حفظ سلامت جان شهروندان به اتفاق همکاران مان 
در وزارت بهداشت و شوراى نگهبان و مجلس شوراى 
اسلامی تهیه شده است.  سید اسماعیل موسوى 
اظهار کرد: از روز شانزدهم فروردین نام نویسی از 
داوطلبان انتخابات ششمین دوره شوراهاى اسلامی 
روستا در بیش از ۳۸ هزار روستا و تیره عشایرى در 
سراسر کشور آغاز شده است. دبیر ستاد انتخابات 
کشور با تشریح اینکه فرآیند ثبت نام داوطلبین یک 
هفته اى است، گفت: طبق روال ثبت نام از داوطلبان 
انتخابات ششمین دوره شوراهاى اسلامی روستا از 
ساعت ۸ صبح آغاز و تا ساعت ۱۸ ادامه خواهد یافت 
و داوطلبین طی این هفت روز فرصت دارند کار ثبت 

نام شان را نهایی کنند.

به زودی شاهد اخراج 
آمریکایی ها هستیم

جانشین فرمانده سپاه قدس درباره تلاش ناکام 
آمریکا براى بقا در عراق گفت: دشمنان اسلام و 
به خصوص آمریکا و استکبار جهانی می خواستند 
در عراق صداى ملت را خفه کنند و مقاومت ملت 
عراق را در هم بشکنند تا در آن جا باقی بمانند، اما 
موفق نشدند؛ رئیس جمهور آمریکا هم در روزهاى 
گذشته اعلام کرد که ایالات متحده در حال کاهش 
نیروهاى خود در منطقه خاورمیانه است و براى 
اینکه حفظ آبرو کند و اقدامات ملت هاى منطقه را 
کم اهمیت جلوه دهد اعلام کرد یک سامانه پاتریوت 
را از عربستان سعودى خارج کرده است. سردار 
سرتیپ پاسدار سیدمحمد حجازى افزود: این 
سرآغاز خارج شدن و اخراج آنها از منطقه است و این 
اراده قطعی ملت ها پس از به شهادت رساندن سردار 
دل ها شهید سلیمانی عزیز توسط رژیم خبیث 
آمریکا است که به زودى شاهد اخراج آمریکایی ها از 

منطقه خواهیم بود.

 استخدام ۱۶۰۰۰فرزند 
شهید و جانباز 

معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد شهید و 
امور ایثارگران، به شعار سال اشاره کرد و گفت: 
امیدواریم با ترویج فرهنگ و برآورده کردن شعار 
سال در راه تولید و اشتغال شاهد توسعه و پیشرفت 
در کشور و استان کردستان باشیم. سعید اوحدى 
همچنین به احترام گذاشتن به خانواده شهدا اشاره 
کرد و گفت: همه ما باید در مقابل خانواده شهدا، 
ایثارگران و آزادگان سر تعظیم فرود بیاوریم چرا 
که نجابت، عزت و شجاعت در این خانواده ها به 
فور دیده می شود. وى از استخدامی ۱۶ هزار فرزند 
شهید و جانباز ۷۰ درصد خبر داد و گفت: دفترچه 
اختصاصی آزمون استخدامی پنجشنبه ماه جارى 
منتشر می شود که سهم استان کردستان ۴۰۱ 

نفر است.

 نهادهای متضمن 
حقوق شهروندی 

رئیس دیوان عدالت ادارى یکی از موضوعات مهم 
و مورد توجه در قانون اساسی بعد از پیروزى انقلاب 
شکوهمند اسلامی را حقوق ملت و رعایت این 
حقوق توسط دولت دانست و گفت: دیوان عدالت 
ادارى به عنوان یکی از اصلی ترین مراجع نظارتی 
در راستاى تضمین حقوق شهروندى در سال هاى 
اولیه بعد از انقلاب تشکیل شد که هم تضمین کننده 
حقوق بشر و هم گسترش دهنده آن می باشد. 
حجت الاسلام و المسلمین بهرامی به بررسی 
مهمترین مولفه هاى اصلی حقوق بشرى در قانون 
دیوان عدالت ادارى پرداخت و بیان کرد: شکایات 
از مصوبات و آیین نامه هاى خلاف قانون از ناحیه هر 
کسی قابل پذیرش و بررسی در دیوان می باشد گرچه 
شاکی ذى نفع نباشد و همچنین پیش بینی نهاد 
حقوقی دستور موقت به منظور جلوگیرى از تضییع 
حقوق اشخاص و یا حقوق عمومی و ممانعت از ورود 
خسارت احتمالی به شهروندان، از دیگر عناصر 

حقوق بشرى قانون دیوان عدالت ادارى می باشد.

اخبار کـــوتاه

»آرمان ملی« از حواشی نشست کمیسیون مشترک برجام گزارش می کند:

از نشست برجامی تا حمله به عراقچی
 عراقچی: رفع تحریم ها  ضروری ترین اقدام جهت احیای برجام است

  اتحادیه اروپا: امکان رفع تحریم ها وجود دارد

سخنگوی دولت:
در سرآغاز فرایند احیای برجام هستیم

آرمان ملی-محمدهادی علیمردانی: نشست 
کمیسیون مشترک برجام در وین برگزار شد و به گواه 
دیپلمات هاى ایرانی و روسی، این نشست موفقیت آمیز 
بود. با این حال سید عباس عراقچی نماینده ایران در وین، 
در حاشیه این مذاکرات از سوى افرادى نامشخص مورد 
حمله قرار گرفت. این اقدامات نتوانست تاثیر منفی بر روند 
مذاکرات داشته باشد و شواهد حاکی از عقب نشینی آمریکا 

از مواضع پیشین است.
  ابتدای مسیری طولانی

روز گذشته نشست کمیسیون مشترک برجام در 
وین برگزار شد. جلسه پیشین این کمیسیون روز جمعه 
۲ آوریل برگزار شده بود. در همین زمینه شبکه الجزیره با 
انتشار چند توییت در حساب کاربرى رسمی خود گزارش 
داد: »اتحادیه اروپا روز سه شنبه)دیروز( تاکید کرد که 
قصد بازگرداندن توافق هسته اى به مسیر درست و سوق 
دادن طرف هاى آن به پایبندى به تعهداتشان را دارد. هدف 
از نشست وین بررسی ماهیت تحریم هایی است که علیه 
ایران وضع شده و امکان برداشته شدن آنها وجود دارد. 
هدف اصلی این نشست احیاى توافق هسته اى است اما 
ما هنوز در ابتداى یک مسیر طولانی و پیچیده  هستیم.« 
بررسی ها براى رفع تحریم ها علیه ایران، بدون شک در 
مسیر اقداماتی است که از حدود ۱۰ سال پیش در دوره 
ریاست جمهورى محمود احمدى نژاد آغاز و در دولت فعلی 
به شکل جدى ترى پیگیرى شد. اگرچه اقدامات رئیس 
جمهورى سابق آمریکا براى بازگرداندن تحریم ها علیه 
ایران سبب بی اعتمادى مقامات ایرانی و مردم به ایالات 
متحده شده است اما رفع تحریم هنوز مطالبه اى عمومی 

به شمار می آید.
  سرانجام وعده های بایدن

ایران اعلام کرده است که تا رفع کامل تحریم ها هیچ 
مذاکره اى با آمریکا نخواهد داشت. روز گذشته مجید تخت 
روانچی نماینده کشورمان در سازمان ملل، در توئیتی 
نوشت: »ایران و گروه ۱+۴ مذاکرات هسته اى را در وین 
از سر می گیرند. آمریکا تاکنون نتوانسته به وعده کارزار 
انتخاباتی جو بایدن رئیس جمهور آمریکا مبنی بر بازگشت 
به برجام عمل کند. اگر آمریکا تمام تحریم ها را لغو کند، 
سپس ایران تمام اقدامات جبرانی را متوقف خواهد کرد. 
این می تواند یک موقعیت برد-برد براى همه باشد.« 
نشست کمیسیون مشترک برجام روز گذشته ساعت 

۱۷:۰۰ به وقت تهران برگزار شد.
  عقب نشینی آمریکایی ها

در نهایت، سرانجام شبهاتی که در خصوص حضور 

آمریکا در این نشست مطرح بود، مشخص شد. آمریکا 
به دلیل خروج از برجام به صورت رسمی در این نشست 
حضور نداشت. در عین حال بنا بر اعلام رسانه هاى 
آمریکایی و غربی، هیات آمریکایی به سرپرستی رابرت 
مالی نماینده ویژه آمریکا در امور ایران در وین به سر 
می برد و توسط هماهنگ کننده مذاکرات هسته اى در 
جریان نتایج و روند مذاکرات قرار می گیرد. رابرت مالی 
اخیرا در سخنانی گفته است: »هدف بازگشت به برجام 
بدون درخواستی براى تقویت آن است. بازگشت به برجام 
بدون هیچ عنصر اضافی که آن را طولانی تر و قوى تر کند 
انجام می شود و هدف این است که ببینیم می توانیم توافق 
کنیم که آمریکا براى بازگشت به برجام چه اقداماتی را باید 
انجام دهد و ایران چه قدم هایی را براى بازگشت برمی دارد. 
آمریکا مجبور است تحریم هایی را که با توافق هسته اى با 
ایران مغایرت دارد لغو کند.« این اظهارات نشان می دهد 
که موضع آمریکا از هفته هاى پیش تعدیل شده و دولت 
بایدن قصد دارد، منطقی تر از قبل با مشکلات مواجه شود.

  نه به مذاکرات فرابرجامی
دولت بایدن در ماه هــاى گـــذشته خـــواسته 
زیاده خواهانه اى از ایران داشت، مبنی بر اینکه امورى فراتر 
از برجام مانند حضور منطقه اى و قدرت موشکی ایران 
نیز در کنار مسأله هسته اى دوباره روى میز مذاکره قرار 
بگیرد. این خواسته هم راستا با سیاست فشار حداکثرى 
ترامپ بود که در دوران ریاست جمهورى او مطرح شد. از 
همین رو روز گذشته دریابان علی شمخانی دبیر شوراى 
عالی امنیت ملی، در توئیتی بر مواضع ایران در این زمینه 
تاکید کرد و نوشت: »فارغ از اینکه اروپا، اراده یا توان 
مجاب سازى آمریکا براى لغو یک باره همه تحریم ها 
و بازگشت واشنگتن به تعهدات خود را داشته باشد یا 
نه، امکان ورود ایران به مذاکرات فرابرجامی تحت هیچ 
شرایطی وجود نخواهد داشت.« تاکید محکم ایران بر 
مواضع خود در ماه هاى گذشته امرى بود که از دید 

رسانه هاى خارجی نیز پنهان نماند.
  نشست کمیسیون موفقیت آمیز بود

نهایتا پس از برگزارى نشست کمیسیون مشترک 
برجام، واکنش هایی نیز در نشست مذکور وجود داشت. 
میخائیل اولیانوف، نماینده ویژه روسیه در سازمان هاى 
بین المللی واقع در وین در توئیتی نوشت: »نشست 
کمیسیون مشترک برجام موفقیت آمیز بود. دو گروه در 
سطح کارشناسی )در خصوص رفع تحریم ها و مسائل 
هسته اى( موظف شدند که اقدامات ملموسی که تهران 
و واشنگتن باید براى احیاى کامل اجراى برجام انجام 

دهند را شناسایی کنند. گروه ها به سرعت مشغول به 
کار شدند.« او در توئیت دیگرى افزود: »احیاى برجام 
به سرعت اتفاق نخواهد افتاد. ]این مهم[ زمان خواهد 
برد. تا کی؟ کسی نمی داند. مهم ترین چیز پس از نشست 
کمیسیون مشترک این است که کار عملی براى رسیدن 
به این هدف آغاز شده است.« این رویداد نشان می دهد، 
اگرچه آمریکا تحریم هاى یکجانبه خود را لغو نکرد اما 
اقداماتی در مسیر احقاق حقوق ایران در سطح بین المللی 

جریان دارد.
  ایران، آماده اجرای برجام

براساس توافق صورت گرفته، دو نشست کارشناسی 
موازى میان اعضاى کمیسیون مشترک برجام جهت 
انجام رایزنی هاى فنی در حوزه رفع تحریم و هسته اى 
تشکیل شد. این نشست هاى کارشناسی قرار است به 
بحث و رایزنی در خصوص جنبه هاى فنی و جزئیات 
مسائل مربوط به لغو تحریم ها و مسائل هسته اى بپردازند 
و نتیجه بحث هاى خود را به کمیسیون گزارش نمایند. در 
همین راستا سید عباس عراقچی ، رئیس هیات کشورمان 
در نشست کمیسیون تاکید کرد: »رفع تحریم هاى  
آمریکا، اولین و ضرورى ترین اقدام جهت احیاى برجام 
است و جمهورى  اسلامی ایران آمادگی کامل دارد به 
محض رفع تحریم ها و پس از راستی آزمایی آن، اقدامات 
جبرانی هسته اى خود را متوقف نموده و به اجراى کامل 
برجام برگردد.« این موضع، از ماه ها قبل مورد تاکید 
مقامات ایران بوده است. به همین سبب به نظر می رسد، 
اینبار آمریکا است که بنا دارد با رویکردى دیپلماتیک به 

خواسته هاى منطقی ایران تن بدهد.
 حمله به عراقچی

با تمامی این احوال نشست کمیسیون مشترک 
چندان بدون حاشیه نبود. بنا بر گزارش نمایندگی ایران 
در وین، بعد از دیدار عراقچی با »انریکه مورا« هماهنگ 
کننده اتحادیه اروپا و رئیس کمیسیون مشترک و 
هنگام خروج عراقچی از محل ملاقات، یکی از عناصر 
ضدانقلاب اقدام به فحاشی کرده و قصد توهین به او را 
داشت که ناکام ماند. منافقین و دیگر عناصر ضدانقلاب 
در وین در اعتراض به مذاکرات، در مقابل هتل محل 
برگزارى کمیسیون مشترک تجمع کردند. سفارت 
ایران در وین هشدارهاى لازم را به پلیس اتریش نسبت 
به حفظ امنیت مذاکره کنندگان کشورمان داده است. 
هنوز مسببان این رویداد به طور دقیق مشخص نیستند 
اما این اقدام بی شباهت به برخی اقدامات خلاف برجام 

که در اواسط دهه ۹۰ در ایران انجام می گرفت نبود.

آرمان ملی: سخنگوى دولت در ارتباط با موضوع مذاکره 
با آمریکا و برجام اظهار کرد: در تداوم همان کشاکش، امروز 
شاهد فصل تازه اى از روند شکست زورگویی و تجدید حیات 
برجام هستیم. همانطور که در اوج قلدرى ها و فشارهاى 
رژیم ترامپ پیش بینی می کردیم، سرانجام آمریکا با 
ناامید شدن از مسیر اشتباه گذشته، اعتراف می کند که 
فشار حداکثرى شکست خورده و چاره اى جز احیاى 
برجام و بازگشت همه طرف ها به تعهدات شان وجود 
ندارد. ایسنا نوشت، علی ربیعی گفت: این موفقیت هرگز 
بدست نمی آمد اگر خویشتن دارى ما در برابر تحریک 
احساسات ملی از طرف جنگ افروزان نبود و اگر با وجود 
همه فشارهاى خارجی و داخلی براى خروج از برجام و 
مقابله به مثل در برابر رژیم ترامپ نمی ایستادیم و اگر مردم 
ما این رنج شدید و ناجوانمردانه را تحمل نمی کردند و اگر 
رهبرى معظم با درایت در صف مقدم حفظ برجام و اصرار 
بر حق قانونی ایران در مقابله با این ظلم بی نظیر نایستاده 
بودند. وى افزود: البته ما در سرآغاز فرایند احیاى برجام 
هستیم و امروز هم با اطمینان می گوییم که در آینده اى 
بسیار نزدیک دولت آمریکا راهی به جز خاتمه دادن به 
رفتارهاى قانون شکن ندارد، تحریم هاى یکجانبه و ناقض 
توافق و مقررات بین المللی به پایان خواهد رسید. نشست 
وین فرصتی براى تبادل نظرات همه طرف ها درباره نحوه و 
زمانبندى بازگشت به تعهدات در برجام است. ربیعی بیان 
کرد: موضع اصولی ما کاملا روشن است و توسط مذاکره 
کنندگان ما نیز تکرار خواهد شد. همانطورکه بارها گفته 
شده، هیچ مذاکره اى میان نمایندگان ایران و آمریکا شکل 
نخواهد گرفت، اما آماده رساندن این پیام به اعضاى برجام 
هستیم که در صورت لغو تحریم ها و اجراى قطعنامه ۲۲۳۱ 
جمهورى اسلامی ایران هم به طور متقابل آماده است که 
بعد از راستی آزمایی انجام تعهدات طرف هاى دیگر در کوتاه 
ترین زمان ممکن به انجام همه تعهدات خود بازگردد. وى 
یادآور شد: در حال حاضر به نتایج این نشست خوش بین یا 
بدبین نیستیم اما اطمینان داریم که در مسیر درستی قدم 
گذاشته ایم و در صورتی که اراده، جدیت و صداقت آمریکا به 
اثبات برسد، می تواند نشانه خوبی براى آینده اى بهتر براى 

این توافق و در نهایت اجراى کامل آن در هفته هاى پیش 
رو باشد. وى افزود: برجام یک گام بلندى براى به رسمیت 
شناساندن حق مدنی شهروندان ایرانی در جهان هست و 
همین موضوع بود که دستگاه پروگانداى طرفداران نظامی و 
امنیتی کردن جعلی برنامه هاى هسته اى ایران را به هراس 
انداخت. وى اعلام کرد: امروز می توانیم اعلام کنیم هر ایرانی 
که بخواهد می تواند صاحب دفترچه بیمه و برخوردار از 
مزایاى آن بشود و امر درمان براى دهک هاى نیازمند نیز به 
طور کاملا رایگان صورت می گیرد. ما خوشحالیم که حدود 
۱۲ میلیون ایرانی فاقد هرگونه دفترچه بیمه، امروزه از بیمه 
درمان برخوردارند و اکنون نیز خوشبختانه نظام درمانی به 
سمت الکترونیکی شدن در حال توسعه است. خدا را شکر 
می کنیم و خوشحالیم که امروز ۸۰ درصد کادر درمان 
کشورمان به رغم همه محدودیت ها واکسینه شده اند و 
واکسیناسیون کرونا براى سایر افراد جامعه و گروه هاى 
پرخطر نیز بر اساس پروتکل هاى ارائه شده وزارت بهداشت، 
مرحله به مرحله در حال انجام شدن است. در جدیدترین 
تحول، اولین محموله واکسن تهیه شده از سازوکار کوواکس 
به تهران رسیده است و این روند با سرعت ادامه خواهد 
داشت. ربیعی بیان کرد: این روزها برخی مطالب مطرح می 
شود که من نه فایده آن را می فهم و نه منشا آن قابل درک 
است. این چه فایده اى براى کشور دارد که عده اى هر روز 
یک دوگانه راه می اندازند که دولت به دنبال برجام است و 
نگاهی به شرق ندارد. این از طرف رسانه هاى خارجی قابل 
درک است ولی تکرارش در داخل، جفاى به جامعه است. این 
ادعا که دولت چین چون از سوى دولت تحرکی براى انعقاد 
قرارداد راهبردى ندید عملا دولت را دور زده و با شخص 
رهبرى معظم وارد مذاکره شد یک ادعاى بی اساس و فاقد 
صحت و اساس وهن نظام سیاسی ماست. اصلا نمی اندیشند 
وقتی طرف هاى خارجی این حرف ها را بشوند راجع به ما 

چگونه فکر می کنند.
 هیأت دولت کاملا شیشه ای است

سخنگوى دولت درباره افزایش قیمت مرغ و تورم با 
وجود سیاست هاى اعلام شده از سوى دولت براى تثبیت 
قیمت ها گفت: خدا را شکر به یمُن دو اتفاق، هیچ حرف 

مگویی در دولت وجود نداشته و ندارد. یکی، شفافیت و 
عدم پنهانکارى در داخل دولت است. از آنجایی که دولت 
هیچ حرف پنهانی ندارد لذا هر ایده و موضوعی که در دولت 
مطرح بشود ، به مردم منتقل شده و دولت همواره به افکار 
عمومی پاسخگو بوده است. باید بگویم به نظرم با تجربه 
چند دهه خودم در مسئولیت هاى مختلف، هیچ دولتی 
تا این اندازه تحت کنترل، نظارت و بازرسی دستگاه هاى 
مختلف نبوده و مورد رصد قرار نگرفته است، بنابراین 
هیات دولت، کاملا شیشه اى است و پشت و رویی متفاوت 
وجود ندارد. سیاست دولت کماکان نه تنها افزایش 
قیمت ها نیست بلکه سیاست دولت، کنترل بازار و ثبات 
در قیمت ها همراه با تلاش براى وفور کالا است. ربیعی در 
همین راستا افزود: در مورد قیمت مرغ اتحادیه مرغداران 
مدت ها بود که معتقد بود قیمت تمام شده مرغ و هزینه 
مبادله آن و نیز قیمت جهانی نهاده هاى دامی، افزایش 
یافته و به همین خاطر درخواست افزایش قیمت براى 
مقرون به صرفه بودن جوجه ریزى در تولید مرغ داشتند.  
ربیعی اضافه کرد: سیاست دولت، کماکان کنترل و تثبیت 
قیمت ها می باشد. سخنگوى دولت در خصوص وضعیت 
بازار مرغ گفت: نمی خواهم سهم تلاش بیشتر براى رفع 
نارسایی هاى نظارتی را انکار کنم، اما این یک حقیقت 
انکارناپذیر است که عده اى همواره واقعیت هاى تحریم را 
نادیده گرفته اند. تحریم هاى ظالمانه  اساس نظام اقتصادى 
جامعه را بهم ریخت. وى تاکید کرد: تحریم ها تهدیدى 
علیه نظم اقتصادى جامعه است و این انکار ناپذیر است. 
سخنگوى دولت عنوان کرد: متاسفانه عده اى با کلمات به 
ظاهر انقلابی راهی می روند که حق ایران از اقتصاد جهانی 
را تضییع می کنند. انقلابی بودن به معناى حفاظت از 
زندگی مردم است و یک فرد انقلابی در حالی که نباید در 
برابر زورگویی هاى جهانی مرعوب شود نباید با بی مبالاتی 
در برابر نظام نابرابر جهانی کشور مردم را به ورطه تحریم 
و انزوا سوق دهد. ربیعی یادآور شد: عده اى علاقمندند 
نقش تحریم ها در بحران هاى اقتصادى و برهم خوردن 
نظم بازار را نادیده بگیرند و همه مشکلات را به ناکارآمدى 
و بی کفایتی مرتبط کنند. انواع تحریم ها و فشارها به 
درآمد ارزى و تجارت و مبادلات بانکی بین المللی در ۳ 
سال گذشته می توانست اقتصاد هر کشورى را متلاشی و 
از پا دربیاورد. براى مقایسه آنچه بر اقتصاد ایران رفته شما 
کافی است درآمدهاى ارزى سال گذشته را با قبل از دولت 

یازدهم مقایسه کنید.

رئیس جمهور:

 دولت با  اختصاص بسته های حمایتی از مردم 
در برابر تکانه های اقتصادی حمایت می کند


